

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Brussels, 1977

ADDITIVES IN FOODSTUFFS

In connection with the alignment of Member States' legislation on foodstuffs, the Commission has just presented to the Council a proposal for a directive laying down specific purity criteria for certain additives used in foodstuffs; it relates to emulsifiers, stabilizers, thickeners and gelling agents (1). The proposal supplements the basic Directive adopted in 1974.

Four categories of substances are at present covered by the regulations: colouring matter (2), preserving agents (3), antioxidants(4) and lastly, emulsifiers, stabilizers, thickeners and gelling agents (5).

As a rule their use is subject to two essential conditions:

- they must not present any danger to human health,
- they must meet a proven technological need.

Lists of authorized substances with their chemical name and EEC identity number have been drawn up; a substance is included after examination of its toxicological characteristics. At this time a limit is fixed on the amount of the substance that may be absorbed daily - the acceptable daily dose - expressed in milligrams per kilogram of body weight. Further, every authorized substance must meet general and specific purity criteria.

In the future, Community regulations will lay down the conditions in which generally authorized additives may be used in each foodstuff or category of foodstuffs in which they are incorporated.

Provisions relating to additives are formulated on the basis of opinions given by the Scientific Committee for Food at the Commission's request. These opinions are published in the form of reports by the Office for Official Publications of the European Communities. In addition, on the basis of this Committee's work, Community legislation on additives is continually revised and updated (for example, the revised list of colouring matter) in particular when new scientific data becomes available.

(1) COM (77) 344

(2) Council Directive of 23.10.1962, OJ L 115, 11.11.1962. See Note P 9047

(3) Council Directive of 5.11.1963, OJ L 12, 27.1.1964, See not IP (64) 22

(4) Council Directive of 13.7.1970, OJ L 157, 18.7.1970. See Note P 52

(5) Council Directive of 18.6.1974, OJ L 189, 12.7.1974.

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, juillet 1977

ADDITIFS ALIMENTAIRES

Dans le cadre du rapprochement des législations des Etats membres concernant les denrées alimentaires la Commission vient de proposer au Conseil une directive établissant des critères spécifiques de pureté pour certains additifs. Il s'agit d'agents émulsifiants, stabilisants, épaississants et gélifiants pouvant être employés dans les denrées alimentaires(1). La directive complète la directive de base qui a été adoptée en 1974.

Quatre catégories de substances font actuellement l'objet de réglementations: les matières colorantes(2), les agents conservateurs(3), les agents ayant des effets antioxygènes (4) et, enfin, les émulsifiants, stabilisants, épaississants et gélifiants(5).

Leur utilisation, en général, est subordonnée à deux conditions impératives:

- ne pas présenter de danger pour la santé humaine
- répondre à une nécessité technologique démontrée.

Concrètement, des listes positives comportant les substances autorisées avec leur dénomination chimique et un numéro CEE d'identité ont été établies. L'inscription d'une substance sur une liste est consécutive à un examen de ses caractéristiques toxicologiques. A cette occasion, une limite est fixée pour l'absorption journalière de la substance. C'est la "dose journalière admissible" exprimée en milligramme par kilogramme de poids corporel. En outre, chaque substance autorisée doit répondre à des critères de pureté généraux et spécifiques.

A l'avenir, la réglementation communautaire sera complétée par l'établissement des conditions dans lesquelles ces additifs, autorisés en général, peuvent être employés dans chaque denrée ou catégorie de denrées où ils sont incorporés.

L'élaboration des dispositions relatives aux additifs est fondée sur les avis rendus par le Comité scientifique de l'alimentation humaine à la demande de la Commission. Ces avis sont publiés sous forme de rapports par l'Office des Publications Officielles des Communautés Européennes. C'est aussi sur la base des travaux dudit comité que la législation communautaire concernant les additifs est constamment révisée et actualisée (par exemple, révision de la liste des colorants), notamment, lorsque de nouvelles données scientifiques sont disponibles.

(1) COM(77)344

(2) Directive du Conseil du 23.10.1962, JO 115 du 11.11.1962. Voir Note P/9047

(3) " " " " 5.11.1963, JO 12 du 27.1.1964. Voir Note IP(54)22

(4) " " " " 13.7.1970, JO L 157 du 18.7.1970. Voir Note P/52

(5) " " " " 18 6 1974 JO L 189 du 12.7 1974